
Hlasování	manžel 	na	shromážd ní	ve	spole enství	vlastník 	
jednotek	

Jak je to s hlasováním manžel  na shromážd ní vlastník  jednotek (dále
jen „SVJ“), kte í mají sv j vlastnický byt ve spole ném jm ní manžel ? Je zde
zapot ebí disponovat s plnou mocí, i nikoliv? Mimo to, jaká je váha hlasu

ítomného z manžel  na tomto shromážd ní? Bude se váha hlasu n jak p lit?
Tak na tyto otázky se zde pokusím ve stru nosti odpov t. P edevším je

ležité v t, že hlasování na SVJ upravují stanovy spole enství vlastník
jednotek (dále jen „stanovy spole enství“) které jsou závazné pro všechny leny
SVJ. Pokud stanovy spole enství vyžadují u manžel  písemnou plnou moc pro
zastupování na SVJ, tak platí, že k ud lení písemné plné moci by m lo dojít.
Písemná plná moc se tak ukládá u statutárního orgánu SVJ. N kdy ovšem
stanovy spole enství písemnou plnou moc mezi manžely p ímo nevyžadují a
pot ebné zmocn ní vyplývá p ímo z chování manžel . Jedná se nap íklad o
situace, kdy p i ú asti na shromážd ní SVJ pouze jednoho z manžel  se má za
to, že ten druhý se zastoupením souhlasí. N kdy m že být souhlas druhého
manžela vyjád en pouze ústním sd lením statutárnímu orgánu SVJ. Tudíž
klí ové je zde to, co je upraveno ve stanovách spole enství. V p ípad  ú asti
obou manžel  na zasedání SVJ by se m li manželé p edem vyjád it, který z nich
zde bude hlasovat. Manželé, kte í mají byt ve spole ném jm ní manžel , mají
vždy spole ný a ned litelný hlas. Tento hlas je ur en ve výší spoluvlastnického
podílu na spole ných ástech domu, což znamená, že p i ú asti jednoho z
manžel  na shromážd ní SVJ se váha hlasu zapo ítává v plné výši, a to za
bytovou jednotku.

Co se tý e zastupování manžel  na SVJ je d ležité také íci, že bytová
jednotka nemusí být vždy ve spole ném jm ní manžel . Manželé si totiž mohou

ed uzav ením manželství (nebo v pr hu n j) upravit odlišný manželský
majetkový režim. Mám zde na mysli smluvní manželský majetkový režim (dále
jen „smluvní režim“), který musí být vždy upraven formou ve ejné listiny. S
tímto smluvním režimem se setkáváme ím dál ast ji díky rekodifikaci
ob anského zákona v roce 2012, který nabízí r zné možnosti úpravy
manželského majetkového práva. P i smluvním režimu muže nastat situace, že
bytová jednotka je ve vlastnictví bu  pouze jednoho z manžel , nebo v
podílovém spoluvlastnictví obou dvou. V t chto p ípadech plná moc (pop .
zmocn ní manžela jako podílového spoluvlastníka bytové jednotky) musí být
vždy. Tudíž shrneme-li výše uvedené, tak je vždy nutné zjistit v jakém
manželském majetkovém režimu se bytová jednotka nachází a dále, co
konkrétn  je k plné moci a k zastupování manžel  (v rámci spoluvlastnictví
bytové jednotky) ve stanovách spole enství skute  uvedeno. Výše uvedenou
problematikou se mimo jiné zabýval také Nejvyšší soud pod sp. zn. 26 Cdo
1859/2019 ze dne 11. 3. 2020, což je možné dohledat na stránkách soudu
www.nsoud.cz .
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